
Více na prodejnách
nebo nawww.iWant.cz

Mac funguje stejně
jako iPhone.

Pořiď si ho od 1 005 Kč/měsíčně.
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Investice od 50 000 Kč

Dvouleté dluhopisy

Roční úrok 6 %

Úrok vyplácen jednou ročně

Možnost předčasného splacení

e-Finance CZ. a.s., člen realitní investiční
skupiny e-Finance, a.s. uvádí na trh dluhopisy
s vysokým ročním výnosem zajištěné zástavním
právem na celém exkluzivním areálu zámku
Račice čítající pozemky o výměře přes
50 000 m2, nemovitosti a samotný zámek
Račice. V reakci na rostoucí inflaci se
společnost e-Finance CZ, a.s. rozhodla vydat
emise zajištěných dluhopisů s ročním výnosem
6 %, které našim investorům pomohou
ochránit úspory před znehodnocením.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz | Tel.: +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m2

• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

DVOULETÉ DLUHOPISY
ZAJIŠTĚNÉ ZÁSTAVNÍM
PRÁVEM K NEMOVITOSTEM

6 %

EFI SPA Hotel
člen e-Finance Group

ZAJIŠTĚNÉ
DLUHOPISY
S VYSOKÝM VÝNOSEM



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Pátek, 14. ledna 2022
Č. 10, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce

9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

0
1

0
2

2
9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

0
1

0
2

2

SLEVA
15.1. - 16.1.

při nákupu nad 5000 Kč

%%
NA VEŠKERÝ
NÁBYTEK

z nezávazných doporučených
spotřebitelských cen

Nabídka platí od 15.1.2022 do 16.1.2022
ve všech prodejnách ASKO - NÁBYTEK
v ČR. Více informací v prodejnách.
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15.1. -16.1.2022SLEVA

Nabídka platí od 15.1.2022 do 16.1.2022 ve všech prodejnách ASKO - NÁBYTEK v ČR.
Neplatí pro e-shop www.asko.cz. Více informací v prodejnách.

NA VEŠKERÝ NÁBYTEK
při nákupu nad 5000 Kč

z nezávazných doporučených spotřebitelských cen

ČERVENKA. JE ZPĚT
V HOKEJOVÉ NOMINACI
V ŠIRŠÍM VÝBĚRU NA OLYMPIÁDU DO PEKINGU JE 24 JMEN STRANA 18

Svátek slaví: Radovan

Stoletá lípa
šla k zemi
Při kácení stoleté lípy
u zámku museli stromolez-
ci kvůli obtížnému přístu-
pu použít jeřáb. Asi třiceti-
metrový strom rostl
na skalnatém svahu blízko
zdi. V kmeni lípy byla duti-
na, svezl se po ní také
blesk, měla proschlé vět-
ve. Nemocné stromy od-
straňovali pracovníci z par-
ku od listopadu. Jeřáb po-
třebovali jen při kácení
lípy. Stromolezec v koruně
lípy postupně odřezával
větve, které jeřáb přenášel
na parkoviště u zámku,
pak došlo na kmen. ČTK

Měřáky se točí stejně
jako v lepších letech
Spotřeba elektřiny. V Česku se v posledním čtvrtletí roku 2021 turbíny elektráren točily rychleji než před
začátkem covidové pandemie. Lockdown. Spotřeba z firem a kanceláří se přesunula do domácností STRANA 6

inzerce

Děti a šachy.
Klidně už od
čtyř let věku
O šachu se o hovoří jako
o sportu, který z pandemie
profitoval. Hrát se dalo
on-line a do vrcholového
šachu přiteklo více peněz.
Nadšenci, kteří se starají
o český šachový potěr, to
však vidí jinak. „Hra na
počítači nemůže klasickou
nikdy nahradit,“ říká
Richard Cuřín, který se
letos rozhodl uspořádat
sérii dětských šachových
turnajů. Deníku Metro
také řekl, v kolika letech
s tímto sportem začít
a zdali by se šachy měly
povinně vyučovat. STRANA 12
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Výstava

14. 1.
Mezilidské i enviromentální
vztahy se vší svojí složitostí
jsou tématem první velké
pražské výstavy malíře Václa-
va Buchtelíka. Pod názvem
Mood:DOOM bude v pražské
holešovické Bold Gallery pří-
stupný nejnovější obrazový
projekt tohoto výrazného ost-
ravského vizuálního umělce
ode dneška. MET Obraz z výstavy V. BUCHTELÍK

To není víla
Výstava Markéty Magido-
vé v uliční Galerii Vltavská
je reakcí na nedaleké sou-
soší Faun a Vltava. V expo-
zici nazvané „To není víla,
to je máma“ autorka mí-
chá kartami mytologických
i genderových stereotypů.
Ve svých velkoformáto-
vých digitálních obrazech
například zaměňuje Fauno-
vu flétnu za lahev s koje-
neckým mlékem a do náru-
čí mu vkládá nemluvně.
Snímky výstavy, kterou
si můžete prohlédnout
až do 4. března, nám
na adresu mms@metro.cz
poslal čtenář Roman
Kubarič. MET

www.prodejtojinak.cz

VOLEJTE ZDARMA

800 22 33 88800 22 33 88

JURIS REAL, spol. s r.o.JURIS REAL, spol. s r.o.
Ihned vykoupíme
či zprostředkujeme
prodej rodinného
domu, bytu, chaty.

Vyřešíme
právní vady, dluhy,
exekuce. Okamžitá
výplata zálohy.

Již 23let zkušeností.

V roce 2035 konec
spalovacích
motorů ve Škodě
Mladoboleslavská automo-
bilka Škoda Auto skončí
se spalovacími motory

v roce 2035. Portálu Se-
znam Zprávy to řekl před-
seda podnikové rady Ško-
da Auto Jaroslav Povšík.
Firma prý potřebuje nej-
méně pět elektrických mo-
delů, lépe pak sedm. Jinak
by hrozily výpovědi. ČTK

Na české firmy
loni směřovalo
přes tisíc kyberúto-
ků týdně. Je to více
než celosvětový
průměr, který
činil 900 útoků
na organizaci.

Počet útoků na podnikové sítě
v roce 2021 stoupl o 50 pro-
cent, vyplývá z údajů bezpeč-
nostní firmy Check Point. Nej-
většímu množství útoků loni
čelily vzdělávací a výzkumné

instituce, které zaznamenaly
meziroční nárůst o 75 pro-
cent, vládní a vojenský sektor
byly druhým nejčastějším ter-
čem s nárůstem o 47 procent.
Následují komunikační firmy,
poskytovatelé internetu a na
pátém místě jsou zdravotnic-
ké organizace s meziročním
zvýšením útoků o 71 procent.
Dosavadní vrchol aktivity hac-
kerů přišel loni v prosinci po
odhalení zranitelnosti Log4j.
Hackeři útočili nejvíce v Afri-
ce, Asii a Tichomoří a Latinské
Americe, nicméně v Evropě
byl zaznamenán nejvyšší pro-
centuální nárůst kybernetic-
kých útoků oproti předchozí-
mu roku, a to o 68 procent.

„Hackeři využívají nové meto-
dy, jak proniknout do sítí
a také jak se vyhnout odhale-
ní. Velmi znepokojivý je ze-
jména nárůst útoků na někte-
ré klíčové sektory, jako škol-
ství nebo zdravotnictví. Očeká-
váme, že v roce 2022 tato neli-
chotivá čísla dále porostou
a velkým strašákem bude ze-
jména vyděračský ransom-
ware,“ uvedl manažer Check
Pointu Daniel Šafář. Podniky
by se podle odborníků měly
vedle detekce hrozeb zaměřit
na prevenci a důsledně své
sítě zabezpečit. Důležité jsou
i pravidelné aktualizace a zá-
platy. Vhodné je použít seg-
mentaci sítí, dodal Šafář. ČTK

Krátce

Krátce

Češi začnou
řešit polský důl
Ministryně životního pro-
středí Anna Hubáčková
příští týden jede do Var-
šavy. Chce tam jednat
o smlouvě, která řeší po-
kračování těžby v hně-
douhelném dolu Turów
u česko-polské hranice,
o dopadech těžby a pří-
padných kompenzacích
škod pro českou stranu.
Jednání se zastavila
v září, když se obě strany
nedohodly na možnos-
tech výpovědi smlouvy.
Obce v českém příhrani-
čí bojují proti rozšíření
dolu už šest let, obávají
se například ztráty zdro-
jů pitné vody. Ta přitom
z oblasti mizí už teď. ČTK

inzerce

Útoků hackerů
na firmy přibylo
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Sen cestujících
o vestibulu provo-
něném citrusový-
mi plody je stále
u ledu.

Představte si, že vkročíte do
budovy pražského hlavního
nádraží, nebo do ní vystoupá-
te po schodech ze stanice met-
ra C, a po nose vás příjemně
pohladí vůně citrusových plo-
dů, rozmarýnu či jasmínu.
Tak přesně tuhle vizi měli
před lety zástupci Správy že-
leznic (SŽDC). Jejich nápad si
ale vyložili někteří cestující
jako nesmyslný a po měsících
plánování došlo k jeho odlože-
ní. Podle čtenáře Radoslava,
který si nepřál uvést celé jmé-
no, je ale nyní vše jinak.

„Mám známého v Českých
drahách a ten mi potvrdil, že
se v SŽDC pokoušejí nápad

s vůní opět přivést k životu.
Prosím deník Metro, zda by
mohl zapátrat, jak to vlastně
je,“ napsal nám čtenář.

Podle plánu Správy želez-
nic, která má budovu na sta-
rosti, se měly objektem linout
decentní tematické vůně při-
dávané do vzduchotechniky
již před třemi lety. Výběrové
řízení na dodavatele však bylo
tehdy na poslední chvíli poza-

staveno s tím, že se záměr i sa-
motná soutěž přehodnotí.
Proč se správce nádraží roz-
hodl od svého plánu upustit,
bylo tehdy pro cestující záha-
dou. Spekulovalo se o tom, že
články vmédiích na toto téma
vzbuzovaly u lidí nelibost.

Jedním z důvodů odložení
záměru měl být také fakt, že
Správa železnic dala přednost
jinýmprojektům. Znovuprosa-

zení záměru pak neprospěla
ani koronavirová pandemie.

Podle mluvčího Správy že-
leznic Dušana Gavendy se ces-
tující na voňavé nádraží v do-
hledné době těšit nemají. Ob-
novení projektu je totiž s vel-
kou pravděpodobností jen
fáma. „Jak jsme pro deníkMet-
ro uváděli již v roce 2018,
záměr s přidáváním vůní byl
zastaven a s jeho realizací se
nepočítá, v tomto ohledu se
nic nezměnilo,“ vysvětluje
pro deník Metro Gavenda.

Vzduchotechnické systémy
rozvádějí vzduch v prostoru,
proto mají velký vliv na šíření
a přežití vzduchem přenáše-
ných virů v samotném vzdu-
chu a na povrchu předmětů.
Během pandemie tak zaměst-
nanci správy spíše než vůně
řeší hlavně dodržování pande-
mických hygienických stan-
dardů. „Na jejich přísné dodr-
žování nicméně nemá epide-
mie covidu-19 vliv,“ doplňuje
Gavenda. FILIP JAROŠEVSKÝ

Před umělým provoňováním
nádraží varoval před lety
pardubický dopravní podnik.
Místnímu dopravci se totiž po-
dobný projekt neosvědčil.

● Kombinace rozmarýnu,
grapefruitu, citronu, limetky
a pomeranče, kterou do venti-
lace a topného systému vozu
dávkoval automatický rozpra-
šovač, se nejdříve cestující
nemohli nabažit. Pak se ale

vzedmula vlna kritiky, která
měla za následek konec celé-
ho projektu.

● Ocenili byste provoněná praž-
ská nádraží? Líbila by se vám
vůně přidávaná do vzducho-
techniky některých jiných
veřejných budov? Mělo by
jít o vůni ovoce, či květin?
Podělte se s námi o váš názor.
Napište nám na e-mail
filip.jarosevsky@metro.cz. Za tmy

Trojská botanická zahra-
da opět připravila pro
své návštěvníky večerní
komentované procházky
skleníkem Fata Morgana.
Na dobrodružnou výpra-
vu noční džunglí se ná-
vštěvníci mohou vypravit
od 21. ledna do konce
února, a to vždy v pátek
a v sobotu ve čtyřech
skupinách postupně od
18 až do 20 hodin. MET

inzerce

Voňavé nádraží. Chtěli byste ho?

BZHMP

Voňavé nádraží je fáma.
Nápad zatím nevzkřísili
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První příměstské
autobusy nesly
označení 351
a 352.

Hranaté karosy mají v srd-
cích fanoušků hromadné do-
pravy i zaměstnanců praž-
ských dopravců zvláštní mís-
to. Jedním z mnoha důvodů
je fakt, že právě tyhle „hrana-
té krásky“ poprvé posloužily
jako příměstské autobusové
linky s označením 351 a 352.
První jmenovaná jezdila
z Českomoravské doHovorčo-
vic, druhá ze Stodůlek do Oře-
chu. Tento týden proto orga-
nizátor dopravy v hlavním
městě Ropid upozorňuje
na kulatých třicet let od této
události.
„V současné době jsou lin-

ky příměstské autobusové do-
pravy s trojkou na začátku už
běžnou součástí provozu
ve Středočeskémkraji a v Pra-
ze, aktuálně mohou cestující
využít už 433 příměstských
a regionálních autobusových
linek PID číselné řady

od 300 výše. Na začátku
90. let se však hodně diskuto-
valo o zvýšení efektivity pro-
vozu, a tak představitelé do-
pravního podniku i hlavního
města hledali a zkoušeli růz-
né novinky,“ vzpomínámluv-
čí Ropidu Filip Drápal.
Na obou zavedených lin-

kách platil tehdy tarif měst-
ské hromadné dopravy, ale
zároveň i předplatní jízdenky
ČSAD. Postupně po oficiál-
ním zavedení systému Praž-
ské integrované dopravy
a jednotlivých vnějších tarif-

ních pásem tvořících prste-
nec kolemPrahy přibývalo za-
pojených linek, zastávek, ta-
rifních pásem i jednotlivých
středočeských měst a obcí.
„Po třiceti letech obsluhují
příměstské a regionální linky
přes tisícovku měst a obcí ne-
jen ve středních Čechách. Mi-
mopražských zastávek je té-
měř deset tisíc. Každý všední
den vyráží na trasy do Středo-
českého kraje přes 14 tisíc au-
tobusových spojů, které zajiš-
ťuje 29 dopravců,“ dodává
Drápal. FILIP JAROŠEVSKÝ

Podle pamětníků byla první třístovka odrbaná. JAN ČECH, DPP

Po 71 dnech inkubace se
v Zoo Praha vylíhlomládě žel-
vy žlutohnědé tuniské. Mládě
měří 2,8 centimetru a váží
sedm gramů. Je potomkem
již druhé generace želv, které
byly na pražském letišti zaba-
veny pašerákům. Kromě ztrá-
ty životního prostředí ohro-
žuje tento druh právě nelegál-
ní obchod. Malá želva je za-
tím odchovávána v zázemí,
starší mláďata obývají terá-
rium v Pavilonu velkých želv.

České dráhy omezí od 24. led-
na provoz vlaků Pendolino
mezi Prahou a Ostravou. Rea-
gují tak na nižší poptávku
cestujících, kterou zřejmě
způsobila současná pande-
mie koronaviru. Omezení by
mělo trvat zatím do konce
února. Provoz dalších dálko-
vých vlaků by se nyní měnit
neměl. ČTK

PETR
HAMERNÍK
Zoo Praha

Číslo dne

4
Pražské věže loni navštívilo
649 147 lidí, což je meziročně
o zhruba čtyři procenta více.
Oproti roku 2019, tedy obdo-
bí před pandemií koronaviru,
je to však o 1,5 milionu lidí
méně. Nejnavštěvovanější
věží byla loni petřínská
rozhledna. ČTK

Divadlo má kulaté výročí
Letošní rok nebude pro Divadlo Spejbla a Hurvínka jen
tak ledajaký, čekají ho oslavy již 130 let, jež letos uply-
nou od narození zakladatele a duchovního otce divadla
profesora Josefa Skupy (na snímku sedí). Narodil se dne
16. ledna 1892 ve Strakonicích. Divadlo si toto kulaté vý-
ročí bude připomínat po celý letošní rok řadou akcí, kte-
ré si pro své fanoušky připravilo. První představení toho-
to roku nazvané Pohádky pro Hurvínka se uskuteční už
v sobotu a následovat je bude výběr mnoha oblíbených
her pro malé i velké diváky. MET

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Ropid oslavil
30 let třístovek

Druhá generace
želv ze zabavené zásilky

Rudiš v divadle
Brněnské Divadlo Feste do-
končuje první jevištní
adaptaci knihy Winterber-
gova poslední cesta. Spiso-
vatel Jaroslav Rudiš ro-
mán napsal v němčině,
loni vyšel český překlad.
Premiéra inscenace,

do které režisér Jiří Honzí-
rek obsadil Jakuba Zelin-
ku, Tibora Kotlára a Lucii
Hrochovou, bude 22. led-
na v Industře v areálu
Nové Zbrojovky, kde nyní
Divadlo Feste působí. Sou-
částí premiérového večera
je také autogramiáda
a debata.

Lupič v bance
Několik set tisíc korun si
z pražské banky odnesl
lupič. Policie po něm stále
pátrá a žádá veřejnost
o spolupráci. Lupič banku
na Vinohradech přepadl
ve středu odpoledne. Pra-
covnici hrozil pistolí. ČTK

České dráhy.
Omezí spoje

www.kosmas.cz

Myška si ořezala tužku
a s cestovním deníkem
vyrazila na cestu. A co že
si do něj zapisovala? Trasy
stěhovavých ptáků, tvary
rozvětvených kořínků, čárky
za každou padající hvězdu.
Ale i smutek z odpadků nebo
špinavé vody v potoce.
Tak kdo si teď sedne s jejím
deníkem do křesla a kdo

z něj radši vytrhne jen
pár stránek s návodem na
sestavení úpravny vody
nebo odlévání zvířecích
stop, nacpe si je do kapsy
a hned tohle všechno poběží
vyzkoušet? Pokračování
přírodovědného vyprávění
z knihy Hravouka, tentokrát
i s otázkami a stolní hrou
na předsádce.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Myška si ořezala tužku 
a s cestovním deníkem 
vyrazila na cestu. A co že 
si do něj zapisovala? Trasy 

z něj radši vytrhne jen 
pár stránek s návodem na 
sestavení úpravny vody 
nebo odlévání zvířecích 

TIP NA DOBRÉ 

HRAVOCESTA
TEREZA
VOSTRADOVSKÁ

DIVADLO SPEJBLA A HURVÍNKA

Krátce



Pomáháme Vám vidět lépe

Zimní výprodej
dioptrických

i slunečních brýlí50%
SLEVA
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Sleva se vztahuje na vybrané obroučky, brýlová skla a sluneční brýle. Slevy na obroučky a brýlová skla lze v rámci této akce
při koupi brýlí vzájemně kombinovat. Akci nelze kombinovat ani sčítat s jinými akčními nabídkami nebo poukazy. Akce platí do odvolání.

Obrázky jsou pouze ilustrační. Toto je zdravotnický prostředek. Více informací v prodejně nebo na www.grandoptical.cz.

Dvě třetiny lidí nosí nesprávné brýle.
Nejstemezi nimi?
Nechte si změřit zrak u odborníků.

Z dat z říjnového měření zraku v GrandOptical vy-
plývá, že více než dvě třetiny lidí nemají správnou
korekci zraku, nebo o své vadě dokonce ani neví.
Přitom by stačilo si jen zajít na 30minutovou kont-
rolu zraku. Optometristé jsou vysokoškolsky vzdě-
laní profesionálové, kteří zcela spolehlivě změří
refrakční vady, není tedy potřeba dlouze čekat na
volný termín u očního lékaře. V případě, že bude
mít optometrista podezření na onemocnění očí,
doporučí návštěvu u oftalmologa.

Samotné měření tvoří rozhovor o potřebách a ži-
votním stylu, třeba zda pracujete s PC, často čtete
nebo řídíte. Pak následuje měření na refraktome-
tru. V GrandOptical se používají nejmodernější
stroje TOPCON. Ty dají základní vstupní data, jak

Zvlášť po 40. roce se kvalita vidění hodně mění. Aby měl člověk jistotu,
že nosí správné brýle nebo čočky, měl by si alespoň jednou za dva roky
nechat u optometristy změřit zrak. Už dávno přitom není potřeba se
zdlouhavě objednávat k lékaři.

na tom váš zrak je. Poté vám optometrista zku-
sí dávat různé typy čoček, s nimiž budete číst
písmenka na tabuli, aby se přesně doladilo, co
potřebujete pro perfektní vidění.

V závěru zjistíte, jak na tom vaše oči jsou a jaké
řešení potřebujete, případně zda pro vás budou
vhodné i kontaktní čočky. A pokud budete chtít,
odborníci vám rovnou i pomohou s výběrem
nových brýlí.

V GrandOptical se můžete na měření objednat
online na www.grandoptical.cz nebo telefonic-
ky přímo v některé z prodejen. Objednání zabere
pár minut a vyberete si čas dle sebe. V případě
zakoupení brýlímáte navícměření zraku zdarma.
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Zdálo by se, že
energetické šoky
loňského roku
utlumí spotřebu.
Poslední čísla však
ukazují, že elektro-
měry se otáčejí
jako v těch
nejlepších letech.

Šetřit energiemi. Už i ti největ-
ší hauři zjistili, že myčku
není nutné zapínat jen na čty-
ři špinavé talíře a pár hrníčků
po nedělním obědě. V mnoha
domácnostech přišli na to, že
ta tlačítka v každé místnosti
hned u dveří jsou k tomu, že
se lustry a další osvětlení dá
nejen zapínat, ale i vypínat.
A že není nutné celý den sví-
tit i tam, kde nejsme. Mnozí
si také uvědomili, že hodit
po návratu z fitka do pračky
triko a tepláky s ponožkami
na dvouhodinový program

a vůbec pouštět pračku,
i když není naplněná ani z pě-
tiny, je zřejmě zbytečné vyha-
zování peněz. I přesto jsme se
jako celek neomezovali.

Koncem loňského roku si
elektrárny asi nestěžovaly
Nezapočítáme-li do spotře-

by elektřiny například vlivy
počasí (v zimě přitápění,
v létě klimatizaci), vychází,
že v Česku se v posledním
čtvrtletí turbíny elektráren
točily podobně rychle jako ve
stejném období roku 2019.
Tedy v předvečer covidové
pandemie, která u nás vypuk-
la nedlouho po Novém roce
2020. „V porovnání se čtvr-
tým kvartálem roku 2019 je
spotřeba elektřiny ve stej-
ném čase roku 2021 o tři dese-
tiny procenta výš,“ konstatu-
je Kamil Rajdl, datový analy-
tik společnosti Amper Meteo.
Pro pořádek je nutné dodat,
že údaje se týkají jen pracov-
ních dnů a časového úseku
mezi osmou a osmnáctou ho-
dinou.

Dolní polovina republiky
brala víc, než je průměr
Podobné závěry učinili

i energetici velkých společ-
ností. Také oni zaznamenali
větší odběry na konci loňské-
ho roku i teď v lednu, než
tomu bylo před pandemií.
Čísla ukazují, že spotřeba je-
jich zákazníků byla znatelně
vyšší, než je celostátní prů-
měr, k jakému došel Amper
Meteo.
„Pokud srovnáme celko-

vou spotřebu elektrické ener-
gie v roce 2019 před vypuknu-
tím pandemie a celkovou spo-
třebu v roce 2021 v naší distri-
buční síti, můžeme konstato-
vat, že celková spotřeba
v těchto letech je prakticky
totožná,“ konstatuje Roman
Šperňák, mluvčí E.ON, který
pokrývá především jižní kra-
je Česka. To znamená kraje Ji-
hočeský a Jihomoravský, Vy-
sočinu a část Olomouckého
a Zlínského kraje. Celoročně
byla spotřeba loni asi o pro-
cento výš než dva roky před-
tím. „Když se podíváme

na srovnání jen prosinců
2019 a 2021, tak byla v závě-
ru letošního roku vyšší do-
konce o sedm procent,“ zdů-
razňuje Šperňák. Rozdíl lze
přisuzovat víc než třeba in-
tenzivnější výrobě spíš otep-
lení v různých dnech a pohy-
bu svátečních dnů.

Lockdowny spotřebu sice
snížily, ale ne výrazně
Největší domácí výrobce

elektřiny, společnost ČEZ,
přesné údaje a porovnání te-
prve zpracovává. „Pokud se
ale podíváte na zprávu Ener-
getického regulačního úřadu
za první tři čtvrtletí 2021, zjis-
títe, že jsou téměř shodné
se stejným obdobím roku
2019,“ uvedl pro deníkmetro
mluvčí ČEZ Roman Gazdík.
Pro loňský rok každopádně

z údajů Amper Meteo vychá-
zí, že klienti odebírali loni
od energetických společností
zhruba o čtyři procenta víc
elektřiny než v roce 2020. Prá-
vě předloňská sezona byla
na spotřebu elektřiny skou-

pější, a to i zásluhou výrazné-
ho lockdownu na jaře 2020
a menšího uzavření na konci
téhož roku. Spotřebu energií
všeho druhu sice mnohé spo-
lečnosti, především nevýrob-
ní, srazily dolů, protože posla-
ly své lidi na home office. Po-
byt lidí doma ale částečně ten-
to propad vyrovnal. Více se
doma svítilo, topilo, vařilo
a také znatelně víc jely domá-
cí počítače. Ať již kvůli práci,
nebo zábavě, v provozu byly
každodenně také mnohem
déle televizory. PAVEL HRABICA

Mláďata
V Safari Parku Dvůr Králo-
vé nad Labem se na konci
loňského roku narodily
dvě antilopy, která patří
k nejmenším na světě. Jde
o miniaturní samici africké
antilopy dikdik Kirkův a sa-
mici chocholatky červené.
Obě antilopy jsou na chov
náročné a v zoologických
zahradách se objevují vzác-
ně. Jejich množení je po-
dle dvorských chovatelů
rarita. ZOO DVŮR KRÁLOVÉ

Velkou většinu požadavků lze v Raiffeisenbank vyřídit online.A platí to i pro firmy
Zatímco ještě několik let zpátky jste si
v online bankovnictví maximálně pro-
hlédli stav účtu a poslali platbu, dnes
je toho jen málo, co v něm udělat nelze.
A to platí i pro firemní online bankovnic-
tví, které za tím osobním nijak nezaos-
tává.

Pro mobilní a internetové bankovnictví obecně
platí, že díky němu máte přístup ke svým penězům
odkudkoliv a kdykoliv. Přehledně na jednom místě
máte všechny produkty a díky směrnici PSD2 i účty
v jiných bankách. Na jedné straně je maximální za-
bezpečení vašich financí, na straně druhé jednodu-
ché přihlašování a potvrzování transakcí.

Pro firmy je zase výhodou automatizované propoje-
ní s účetním (ERP) systémem nebo změna kontakt-
ních údajů bez nutnosti návštěvy pobočky. V online
firemním bankovnictví je možné podávat žádosti
o čerpání úvěrových produktů nebo vystavová-
ní bankovních záruk. Rozhraním API lze bezpečně
propojit banku s účetním systémem a stahovat tak
transakční historii nebo importovat hromadné plat-
by. Díky okamžitým platbám lze zase hradit do ban-
ky, která službu podporuje, v řádech vteřin a zrychlit
platební styk.

“Čerpání úvěrových produktů a bankovních garancí je
u nás možné v jedné aplikaci, zatímco některé banky
na to mají často separátní platformu,” říká Jaroslav
Kravčenko, ředitel online bankovnictví Raiffeisen-
bank. “Podobně je to i u přihlašování do internetového

bankovnictví, které probíhá v součinnosti s tím mobil-
ním pomocí biometriky, na což jiné banky mají větši-
nou 2 další aplikace,” doplňuje.

Dalšími výhodami firemního online bankovnictví
jsou autorizace plateb, správa veškerých platebních
karet nebo přehledné zobrazení až 19 měnových
složek vedených k jednomu číslu účtu. V případě po-
třeby je společnostem navíc na telefonu k dispozici
vyškolený personal banky, který kdykoliv poradí.

Raiffeisenbank je svým vyspělým firemním online
bankovnictvím pověstná. Potvrdila to i v listopadu
na soutěži CEE SME Banking Awards 2021, která vy-
hodnocuje více než 90 funkcí dostupných pro klienty
malých a středních podniků v kanálu online bankov-
nictví, když zvítězila v kategorii “online banking”.

Více informací naleznete na rb.cz/firmy.

Soud kvůli Lánům
V Kladně pokračoval soud
se šéfem Lesní správy
Lány Milošem Balákem,
týká se těžby kamene
v Lánské oboře. Hlavní
líčení bude pokračovat
v březnu. Podle obžaloby
Balák porušil povinnosti
při správě cizího majetku.
Lesní správa Lány je pří-
spěvkovou organizací
Kanceláře prezidenta re-
publiky.

Vztahy s Ruskem
Vztahy s Ruskem jsou nej-
horší od studené války,
uvedl v reakci na jednání
zástupců NATO a Ruska,
které se koná ve francouz-
ském Brestu, náměstek mi-
nistryně obrany Jany Čer-
nochové Jan Havránek. Jed-
nání Ruska vůči Ukrajině
a hromadění vojenských
sil na ukrajinských hrani-
cích nemůže podle něj Čes-
ko přihlížet. ČTK

Elektřina zdražila, ale méně
se kvůli tomu u nás nesvítilo

Obnovitelná elektřina

6,6
Tolik procent spotřeby
elektrické energie pokryly
v roce 2021 v Česku obnovitel-
né zdroje. K nim se řadí foto-
voltaické, větrné a vodní elek-
trárny. Loni se například
z vody vyrobilo o 15 procent
víc elektřiny než v roce 2020.

Krátce

inzerce
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Ministr pro místní rozvoj
a předseda Pirátů Ivan Bartoš
reagoval na problematické
zdroje, kterými je financová-
na vládní STAN. Kvůli spo-
rům o původ peněžitých darů
pro STAN, jež údajně pochá-
zejí ze zahraničí, ve čtvrtek
zasedala mimořádně také
Sněmovna. Svolali ji opoziční
poslanci SPD a ANO. Strany
nicméně podle očekávání ne-
prosadily schválení progra-
mu schůze. Původní informa-
ci o zvláštních platbách, kte-
ré se objevily na transparent-
ním účtu Starostů a nezávis-
lých, zveřejnila MF DNES. Šlo
o částky 100 tisíc až 200 tisíc
korun. Posílaly je podle dení-
ku firmy, které ovládají stej-
ní lidé, respektive společnos-
ti, jež ovládají firmy z Kypru
nebo je v minulosti kyperské
firmy založily. Ve čtvrtek
také Seznam Zprávy přinesly
informaci, podle níž sponzo-
rují STAN firmy trestně stíha-
ného muže.
Předseda STAN Vít Raku-

šan ve Sněmovně uvedl, že
o trestním stíhání někoho,

kdo souvisí s darem, neměl
tušení. Vyzval předsedu opo-
ziční SPD Tomia Okamuru, ať
podá trestní oznámení, aby
věc prošetřila policie a ukáza-
lo se, že hnutí STAN žádný zá-
kon neporušila. iDNES.cz

Covid. Protest a testování
Několik stovek lidí se sešlo před budovou ministerstva
vnitra na pražské Letné, protestovali proti povinnému oč-
kování. Na protestu vystoupili i někteří příslušníci Integro-
vaného záchranného systému (na snímku nahoře). V Čes-
kých Budějovicích zahájili provoz velkokapacitního centra
s PCR testováním. Denně může otestovat až 2000 lidí. Zvý-
šením kapacity se Jihočeský kraj připravuje na možný ná-
por nakažlivější varianty koronaviru omikron.

Povinnost
Testování dvakrát týdně.
Od příštího týdne se bude
nová povinnost pro firmy
v některých případech vzta-
hovat i na žáky škol. Testo-
vat se takto budou muset
ve vyšších odborných ško-
lách a mimo denní studium
při praxi na pracovišti. Na-
opak středoškoláci v denní
formě studia se i při praxi
na pracovišti budou testo-
vat jen jednou týdně. ČTK

Český statistický úřad zveřej-
nil data o Česku. Ty sbíral
od loňského března do květ-
na. Sčítání se pořádá každých
deset let. Sčítání probíhalo
také v cizině. Čísla statisti-
kům umožňují zmapovat
situaci v jednotlivých zemích
a porovnávat ji. V Česku se
do sčítání museli povinně za-
pojit všichni. ČTK

Po rekordně dlou-
hém jednání se
Poslanecká sně-
movna vrátila
k žádosti vlády
Petra Fialy o vyslo-
vení důvěry večer.

Poslanci začali bod projedná-
vat ve středu v 9 hodin a schů-
zi přerušili včera kolem 7. ho-
diny. Před včerejším jedná-
ním se po 18. hodině ve Sně-
movně řešilo financování
vládního hnutí Starostové
a nezávislí (STAN).
Na zasedání vystoupily

s kritickými projevy desítky
opozičních poslanců ANO
a SPD. Přes komplikace s opo-
zicí se dopředu vědělo, že pě-
tikoalice složená z ODS,
KDU-ČSL, TOP 09, Pirátů
a STAN důvěru díky své větši-
ně 108 hlasů pravděpodobně
získá. ČTK

Farský neodletěl
Jedním z dalších témat ko-
lem nové vlády se stal od-
let poslance Jana Farského
na univerzitní stáž
do USA. Tam měl být půl
roku. Kritika na něj mířila
kvůli tomu, že chce coby
poslanec opustit republi-
ku. Farský měl včera odle-
tět, neučinil tak kvůli prů-

tahům kolem schvalování
důvěry vládě.

Banky půjčily
rekordních
379 miliard
Banky a stavební spořitel-
ny loni poskytly nové hy-
poteční úvěry za rekord-
ních 379 miliard korun,

což je meziroční nárůst
o 70 procent. Celkem,
včetně refinancování,
banky loni poskytly 178 ti-
síc hypoték za rekordních
541 miliard korun. V pří-
padě počtů úvěrů jde
o zhruba 50procentní ná-
růst a u objemu o 73 pro-
cent. Vyplývá to ze statis-
tik České bankovní asocia-
ce Hypomonitor. ČTK

Více lidí

10,52
Loni v ČR žilo přes 10,52 milio-
nu lidí, tedy o 87 600 víc než
v roce 2011. Polovina lidí byd-
lí v Praze, Středočeském kra-
ji, na jižní a severní Moravě.

Citát

V případě, že jsou něja-
ké peníze darovány
v rozporu se zákonem
či z problematických
zdrojů, je namístě
takové peníze vrátit.
A to platí pro všechny
politické strany.
IVAN BARTOŠ, ŠÉF PIRÁTŮ
A MINISTR PRO MÍSTNÍ ROZVOJ

Krátce

Česko. Země zestárla

Karlovarsko

43,6
Nelichotivá čísla vyšla z Karlo-
varska. Tam za 10 let ubylo
16 461 obyvatel. Jejich počet
klesá desítky let. Region patří
mezi ty s nejstaršími, průměr-
ný věk tam mají 43,6 roku.

Češi stárnou

42,7
Ačkoli přibývá lidí, nepříliš
dobrá čísla přicházejí v souvis-
losti s věkem. Průměrnému
obyvateli bylo 42,7 roku. Za
desetiletí zestárl o 1,7 roku.

Sever Moravy

42
Nejvíce lidí odešlo během
10 let z Moravskoslezského
kraje, přesně 42 986 lidí, loni
v kraji žilo 1 162 850 lidí. Prů-
měrný věk obyvatel kraje byl
43,3 roku.

Praha

41,4
V hlavním městě loni žilo
zhruba 1,3 milionu lidí,
za deset let jich přibylo
32 693. Průměrný věk obyva-
tel Prahy byl nejnižší v zemi
a činil 41,4 roku.

Jednání
o důvěře
až do noci

Hodiny debat

22
Dosavadní schůze trvající
22 hodin včetně polední pře-
stávky je s přehledem nejdel-
ším jednáním o důvěře (číslo
platí do včerejší 18. hodiny).
Dosud trvalo nejdéle předcho-
zí hlasování o důvěře menši-
nového kabinetu Andreje
Babiše, které se protáhlo
na 16 hodin. O další tři hodi-
ny kratší bylo v roce 1998 jed-
nání o důvěře vládě Josefa
Tošovského.

3
Naopak jen čtyři hodiny se
v roce 2009 jednalo o vládě
Jana Fischera a už po třech
hodinách bylo rozhodnuto
o důvěře pro vládu Jiřího
Paroubka v roce 2005.

Problémy STAN.
Nejasné peníze

Problémy ve STAN

Podle médií straně poslaly
peníze firmy, jež jsou manažer-
sky a akcionářsky propojené.
Stojí za nimi i lidé, kteří měli
a mají potíže se zákonem.

● Pozornost budí společnost
Rema, jež působí v oblasti
recyklace elektroodpadu.
Ta neměla dar straně posky-
tovat, neboť to pro takové
firmy zakazuje nový zákon.
Společnost se podle svého
vyjádření nedopustila poru-
šení zákona. Podle ní
i STAN se jedná o transpa-
rentně poskytnutý dar.

● Firmu vlastní lidé, kteří měli
v minulosti potíže se záko-
nem v souvislosti s daňový-
mi úniky. Seznam Zprávy zjis-
tily, že ačkoli některá obvině-
ní byla zrušena, jiné subjek-
ty policie nadále stíhá. Šéf
STAN Rakušan tvrdí, že
o trestním stíhání některých
sponzorů hnutí nevědělo.

● STAN měl problém kvůli
Věslavu Michalikovi, kandi-
dátovi na ministra obchodu
a průmyslu. Přišlo se na jeho
propojení s daňovým rájem.
Michalik se postu vzdal.
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Každý desátý
Francouz se setkal
se sexuální agresí
v rodině.

Paříž hodlá zakázat incest
takémezi lidmi staršími osm-
nácti let. „Ať už jste v jakém-
koli věku, nesmíte mít sexuál-
ní vztahy se svým otcem, mat-
kou, synem či dcerou,“ prohlá-
sil státní tajemník pro ochra-
nu dětí Adrien Taquet.
Volná pravidla vůči incestu

jsou dědictví Velké francouz-
ské revoluce. Revolucionáři

v roce 1791 zrušili tresty za in-
cest, rouhačství a homosexua-
litu v rámci protestu proti
tomu, co vnímali jako zastara-
lou křesťanskoumorálku, po-
dotýká list The Times.

Zaútočil na dvojče
Země již před pěti lety za-

kázala incestní svazky, které
by zahrnovaly jedince mlad-
ší osmnácti let. Reagovala
tak na kauzu sexuálního zne-
užívání čtrnáctiletého chlap-
ce prominentním politolo-
gem Olivierem Duhamelem.
Toho obvinila nevlastní dce-
ra, právnička Camille Kouch-
nerová, že opakovaně sexuál-

ně napadal jejího brat-
ra-dvojče, když jim oběma
bylo čtrnáct let. Olivier Du-
hamel posléze své provinění
přiznal.

„Incest je prozatímnepřija-
telný jen společensky, nikoli
však právně. Je důležité, aby
obojí bylo uvedeno v soulad,“
uvítala Taquetovu iniciativu

Laurent Boyetová, předsedky-
ně organizace na ochranu dětí.

Žalobu podá každý desátý
Podle loňského průzkumu

společnosti Ipsos je jeden z de-
seti Francouzů obětí incestu.
Podle výzkumníků počet lidí,
kteří se stali obětí sexuálního
zneužívání v rodině, vzrostl
ze tří procent populace v roce
2009, přibližně 2 milionů lidí,
na 10 procent populace v roce
2020, 6,7 milionu lidí.
Podle statistik minister-

stva vnitra jen deset procent
obětí podá žalobu. A jen jed-
no procento pachatelů je ob-
viněno. HAL a iDNES.cz

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Obsahuje aloe vera, bambucké máslo a výtažek
z měsíčku lékařského, které zjemní vaše ruce.

alverde
krém na ruce
bio měsíček & bio aloe vera
75 ml

5990
7,99 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 15.09.2021 59,90Kč

Kč

certifikovaná
přírodní kosmetika

BIO
Pro lepší svět.

SPOLEČNĚ

Hledáme 30 trvale
udržitelných projektů,

které společně podpoříme.

Nominujte právě teď své
srdcové zelené projekty.

Více na dm-spolecne.cz

Přihlaste do 28. 02.
své návrhy projektů

Má 55 let
Uhrančivý pohled hereč-
ky Emily Watsonové se
nedávno zaskvěl v televiz-
ní sérii Černobyl, velkole-
pým představením byla
i její role nevidomé ženy
v thrilleru Červený drak
z toku 2002. Rodačka
z Londýna, která dnes
slaví 55. narozeniny, je
vdaná a má dvě děti.
Za své mistrovství byla
oceněna Řádem britské-
ho impéria. HAL

Potyčka nad marihuanou
Jihoafrická policie v Pretorii zasáhla proti domorodcům.
Jejich vůdce zatkla a vykopala desítky rostlin konopí, kte-
ré členové této komunity v centru města ukrývali. „Pěsti-
telé“ argumentovali, že marihuanu měli pro léčebné úče-
ly, a při zásahu rostliny bránili vlastním tělem. iDNES.cz

Sladká Francie končí s incestem
V historii byly incestní vztahy
běžné, ve starém Egyptě mívali
faraoni děti se svými sestrami
nebo dcerami.

● V Česku upravuje incest
trestní zákoník. Do vězení
až na tři roky jde ten, kdo má
soulož s přímým příbuzným
nebo se sourozencem.

● Kde za incest žádný postih
nehrozí? V Evropě to jsou Bel-
gie, Francie, Nizozemsko, Por-
tugalsko, Španělsko, Lucem-
bursko, Litva a Lotyšsko.
Na Slovensku, a stejně tak
v Srbsku, je příbuzenský sex
dle zákona v pořádku, pokud
je milencům víc než 18 let.

Srna nakažená vzteklinou na-
padala kolemjdoucí ve čtvrti
Wilanów na okraji Varšavy,
nemoc zcela změnila chová-
ní jinak plachého zvířete.
Okolnosti byly natolik vážné,
že vládní úřady vyslaly varo-
vání občanům před vztekli-
nou v okolí hlavního města,
uvedl na svémwebu list Gaze-
ta Wyborcza. Situaci podle
něj komplikují odpůrci očko-
vání mezi majiteli psů a ko-
ček.
Veterinární inspekce v re-

gionu zaznamenala podle de-

níku již 111 případů vztekli-
ny, naposledy ji laboratoř po-
tvrdila v úterý v případu uhy-
nulé lišky nalezené u želez-
niční trati.
Mezi potvrzenými případy

převládají lišky, bylo jich cel-
kem 95. Vyskytl se ale i naka-
žený jezevec či vzpomínaná
nepřirozeně agresivní srna,
kterou myslivci nakonec
uspali.
Odborníci přitom předpo-

kládají, že výskyt vztekliny je
mnohem častější, než vypoví-
dají potvrzené případy. ČTK

Krátce

Povinná vakcína
Zavedení všeobecné oč-
kovací povinnosti proti
nemoci covid-19 je nej-
rychlejší cestou k poráž-
ce pandemie. Včera to
před německými poslan-
ci ve Spolkovém sněmu
prohlásil německý minis-
tr zdravotnictví Karl Lau-
terbach. Řekl také, že
letošní rok rozhodne
o tom, zda se koronavi-
rus stane endemickým
a zda se sníží jeho smrt-
nost.

Zkopal muže
Turecká komunita v Ně-
mecku žádá odvolání no-
vého obchodního atašé
tureckého konzulátu
ve Frankfurtu nad Moha-
nem, jímž byl nedávno
jmenován Yusuf Yerkel.
Ten býval před lety asis-
tentem, tehdy ještě pre-
miéra, Recepa Tayyipa
Erdogana a v roce 2014
na demonstraci horníků
zkopal muže ležícího
na zemi. ČTK

Číslo dne

60
Na Kubě začaly tři procesy
s šedesáti lidmi kvůli proti-
vládním demonstracím z loň-
ského července. Některým
z obžalovaných, mezi nimiž
je i 14 nezletilých, hrozí až
30 let vězení za vzpouru.
Roznětkou protestů, nejsilněj-
ších od roku 1994, byly dlou-
hodobé represe vůči kritikům
režimu a zoufalá životní úro-
veň velké části Kubánců, zhor-
šená navíc pandemií covi-
du-19 a s ní souvisejícím ome-
zením turistiky. ČTK

Ve Francii či v Nizozemsku je incest zcela legální

Agresivní srnka. Poláci
se obávají také lišek

PROFIMEDIA

inzerce

PROFIMEDIA
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Klánovice. Bydlení hned
u železniční trati
Není to úplně běžný domeček a bude
na něm asi hodně práce. Přesto by mohl
někoho okouzlit. Společnost M&M Reality
má v nabídce technickou stavbu o výměře
60 metrů čtverečních v Praze-Klánovicích,
která bývala drážním domkem. Podle rea-
litní kanceláře lze objekt využít k podnika-
telským účelům, ale zároveň se dá upravit
a přestavět na objekt k bydlení. Bývalé
drážní domky jsou nyní v prodeji napříč
celou republikou.

TEXT: MAREK HÝŘ
FOTO: 2x LUXENT – EXCLUSIVE PROPERTIES,
M&M REALITY a RE/MAX

Vily. Dobré adresy
Na prodej je momentálně i prvorepub-
liková vila obklopená zahradou
se vzrostlými stromy. Dům v Podolí
postavil architekt Václav Šindelář –
mimo jiné zakladatel vilové čtvrti Do-
beška a autor budovy Branického diva-
dla. Nemovitost poptávejte u kancelá-
ře RE/MAX. Majitele hledá také seces-
ní vila Helenka. Ve čtvrti Malvazinky
si ji pro vlastní potřebu postavil
v roce 1903 architekt Alois Korda.
„Stavba je považována za součást čes-
kého kulturního dědictví,“ komentu-
je vilu Šárka Tichá z realitní kancelá-
ře Luxent – Exclusive Properties.

Bydlení v Praze.
Vodárenská věž
i drážní domek

Věž. Byt hledá svého pána už dlouho
Netradiční bydlení poskytne vodárenská věž v Praze-Libni.
Technická památka z roku 1904 byla přestavěna na neotřelé
3+kk o velikosti 223 metrů čtverečních. Na pozemku leží
mimo jiné podzemní relaxační centrum s připraveným pro-
storem pro bazén a saunu včetně vinného sklepa s valenou
klenbou a garáže pro osm vozů. Obytná část umístěná v tam-
buru věže skýtá panoramatický výhled na celou Prahu. Lu-
xusní obydlí hledá majitele už několik let. Rekonstrukcí ob-
jekt prošel už před více než deseti lety. „Jedná se o velmi spe-
cifickou exkluzivní nemovitost. Lokalita navíc zaručuje vý-
bornou občanskou vybavenost a dopravní dostupnost,“ říká
makléřka Pavla Kalousová z realitní kanceláře Luxent –
Exclusive Properties.

TAK TROCHU JINÉ NEMOVITOSTI
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Letošních 160 let
od úmrtí nejzná-
mější české spiso-
vatelky Boženy
Němcové připome-
ne velké množství
různých akcí.

Autorka Babičky, Divé Báry či
sběratelka českých pohádek
zemřela v pouhých 41 letech
21. ledna 1862 v Praze. Před
dvěma lety se připomínalo
200. výročí narození Boženy
Němcové, kulaté výročí její-
ho odchodu připomene výsta-
va v Klementinu a mnoho
akcí připravuje spolek Klad-
ské pomezí z regionu, který

je spjat s dětstvím a mládím
spisovatelky.
Památník národního pí-

semnictví připravil ukázku
z fondu, který se vztahuje
k Boženě Němcové, přístup-
ná bude na sociálních sítích
od 21. ledna. „Ve spolupráci
s Ústavem pro českou litera-
turu a Ústavem jazyka české-
ho Akademie věd pak památ-
ník připravil plakátovou vý-
stavu Božena Němcová. Osob-
nost – dílo – mýtus, která
bude přístupná v Národní
knihovně v Klementinu,“ řek-
la Iva Awwadová z tiskového
odboru ministerstva kultury.
Výstava představí Němco-

vou ve vzájemném napětí
známých biografických reá-
lií, literárního díla a jeho poz-
dějšího fungování v české kul-

tuře i ohlasu ve světě. Zabývá
se tím, zda si ještě dnes za-
slouží čtenářskou pozornost
Babička, nebo spíše některá
autorčina méně známá díla,

či v jakém vztahu k nim stojí
spisovatelčiny životní osudy.
Národní filmový archiv při-

pravuje připomínku také pře-
devším prostřednictvím so-
ciálních sítí a zveřejněním od-
kazů na filmy dostupné
on-line, které se vážou k dílu
či životu Boženy Němcové.
Spolek Kladské pomezí při

příležitosti 200. výročí naro-
zení spisovatelky připravil
projekt Božena 200 s nabíd-
kou putování regionem
na místa spjatá s jejím živo-
tem i pozdější tvorbou. Letos
plánuje doplnit web Kladské
pomezí, kde zájemci najdou
mimo jiné inspiraci na výlety
nazvané třeba Za šťastným
dětstvím Barunky Panklové,
který je zavede do České Ska-
lice, Ratibořic a na nedaleký

Žernov, nebo Za Němcovou
a Němcem, který vede po sto-
pách mladé Němcové do Čer-
veného Kostelce a jeho okolí.
Markéta Tomanová ze spol-

ku Kladské pomezí uvedla, že
web se bude doplňovat také
o kulturní akce, které v sou-
vislosti s letošním výročím
připravuje například Mu-
zeum Boženy Němcové v Čes-
ké Skalici, Státní zámek Rati-
bořice nebo Domek Boženy
Němcové nacházející se v Čer-
veném Kostelci.
Muzeum Boženy Němcové

chystá přednášku literární
historičky Magdaleny Pokor-
né a prezentaci druhého vydá-
ní Babičky z roku 1861, které
vyšlo těsně před spisovatelči-
nou smrtí s jejím ručně psa-
ným věnováním. ČTK

Po koronavirové pandemii
zřejmě přijde další krize, kte-
rou si budeme muset projít.
Blíží se kolaps naší „západní“
civilizace? „Myslím, že nás
čeká chudnutí většinové po-
pulace. Zostření vztahů mezi
mladou a starší generací.

Tedy konfliktnější období.
Oproti situaci na konci první
nebo druhé světové války,
neřkuli třicetileté války, je to
ale vlastně komfortní situa-
ce. A protivenství doby na-
opak často umožní lidempro-
žít bohaté životy,“ tvrdí geo-

log, klimatolog a filozof
RNDr. Václav Cílek. Budeme
čelit výpadkům elektřiny
v důsledku energetické kri-
ze? Dá se takovému blackou-
tu vyhnout a jak se na něj při-
pravit? Čtěte v novém vydání
týdeníku Téma.

Pro lepší svět.

SPOLEČNĚ

Přihlaste
do 28.02. své návrhy
projektů
Oslavte s námi jubileum 30 let dm na českém trhu
a udělejte ze svého okolí lepší místo pro život.
Hledáme 30 trvale udržitelných projektů,
které společně podpoříme.

Nominujte právě teď své srdcové zelené projekty.

Více na dm-spolecne.cz

Obraz od J. Hellicha MAFRA

Čísla dne

2
Zvýšený zájem o svatby
registrují matriky napříč Olo-
mouckým krajem na začátku
letošního roku na termíny
s nezvyklým počtem dvojek
– 22. 1. 2022 a 22. 2. 2022.
Termíny si svatebčané
na tyto dny rezervují dlouho
dopředu. Zatímco první ter-
mín vychází na tradiční sobo-
tu, ve druhém případě je ne-
odrazuje ani všední den, kdy
termín se šesti dvojkami
v datu vychází na úterý. ČTK

16. 1.
Ve Dvořákově síni pražského
Rudolfina vystoupí 16. ledna
kanadský basbarytonista Ge-
rald Finley. S klavíristou Ju-
liem Drakem představí tvor-
bu vídeňských mistrů Franze
Schuberta a Huga Wolfa, ale
i v české premiéře nejnovější
písňový cyklus současného
britského autora Marka-
-Anthonyho Turnage. Spojni-
cí celého programu je obdiv
k dílu Williama Shakespeara.

Krátce

V báni našli také
skleněnou lahev
Při obnově velké věže
Pražské brány ve Vyso-
kém Mýtě byly v makovi-
ci s korouhvičkou
na špičce velké věže nale-
zeny historické doku-
menty. Byly do ní ulože-
ny před téměř 140 lety
při poslední rekonstruk-
ci. Kovová schrána obsa-
hovala dobové tiskoviny,
pamětní zprávu či velmi
zachovalé fotografie. Pře-
kvapením byla skleněná
lahvička se vzkazem. Do
makovice ji vložil klem-
píř, který báň vytvořil.

Oslaví 200 let
Divadlo Karla Hynka Má-
chy v Litoměřicích slaví
letos 200 let od svého za-
ložení. Patří k jedněm
z nejstarších dosud
stojících kamenných
divadelních budov v Če-
chách. Oslavy začnou
tento víkend. Dnes pů-
jde o akci pro uzavřenou
společnost, sobota a ne-
děle už budou patřit ve-
řejnosti. Kvůli oslavám
se prostory divadla čás-
tečně upravovaly.

Zahrají i Bartóka
Janáčkova filharmonie
Ostrava připravuje uve-
dení velkého symfonic-
kého koncertu. Pod vede-
ním dirigenta Daniela
Raiskina vystoupí 20. led-
na společně s klavíristou
Lukášem Vondráčkem.
Zahrají například Třetí
klavírní koncert Bély
Bartóka. ČTK

inzerce

Autorka Babičky má další výročí

Týdeník Téma. Budeme
čelit výpadkům energií?
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O šachu se o hovoří jako
o sportu, který jako jeden
zmála ze současné pandemie
profitoval. Hrát se dalo
on-line a do vrcholového
šachu přiteklo více peněz.
Nadšenci, kteří se starají
o český šachový potěr, to ale
vidí jinak. „Hra na počítači
nemůže tu klasickou nikdy
nahradit,“ říká Richard Cu-
řín, který se rozhodl uspořá-
dat letos v Praze sérii dět-
ských turnajů. V kolika le-
tech s tímto sportem začít
aměly by se šachy v Česku po-
vinně vyučovat ve školách?

Říká se, že šachový sport
na pandemii vydělal.
Souhlasíte?
Podle mého názoru to tak-

to říci nelze. Otázku peněz
z pohledu vrcholového šachu
nedokážu zhodnotit a z hle-
diska fungování běžného ša-
chového oddílu k žádnému
většímu ekonomickému pří-
nosu nedošlo.

Oproti jiným sportovcům
ale mohli šachisté alespoň
utéci do on-line světa, ne?
To samozřejmě ano, ale ži-

vou hru tím nelze nahradit.
A dvojnásob to platí u dětí.
Při klasickém turnaji dochází
k navazování přátelství a děti
se rovněž naučí mnohem
lépe ovládat šachovou psy-
chologii.

Například?
Mohou třeba z výrazu sou-

peře či jeho chování zkoušet
odhadnout, zda zahrál dobrý,
či špatný tah. Zároveň se
musí naučit ovládat samy
sebe, aby naopak z jejich cho-
vání něco nepřečetl soupeř.
Některým dětem dokonce
on-line hra v šachovém rozvo-
ji může škodit, třeba mému
staršímu synovi, kterému je
devět let, trenér on-line
šachy úplně zakázal.

Byla i dlouhá sociální izola-
ce malých hráčů důvodem,
proč jste se rozhodl
uspořádat vlastní cyklus
dětských turnajů?
Byl to ten hlavní důvod –

děti v roce 2020 a 2021 nemě-
ly moc možností setkávat se
na turnajích.

Můžete chystanou akci
krátce představit?
Jedná se o sérii čtyř turnajů

OAZA AKROP OPEN pro děti
do 14 let. Hrát se bude v pro-
storách našeho oddílu
SK OAZA Praha v Krči. První

turnaj bude – pokud epide-
mie dovolí – 22. ledna a cyk-
lus vyvrcholí v říjnu.

Mohou se přihlásit i hráči
„z ulice“?
Ano, turnaje jsou určeny

pro všechny děti, tedy
i pro neregistrované hráče.

Jste připraven – pokud se
zhorší epidemická situace
– odehrát část série
on-line, nebo by to
nedávalo smysl?
O téhle možnosti jsme ne-

uvažovali, snad jen v opravdu
kritické situaci. Spíš by při-
cházelo v úvahu posunutí ně-
kterého z turnajů na jiný ter-
mín.

Při hraní on-line lze za
pomoci techniky snadno
podvádět. Jak často
k tomu podle vás dochází
a lze podvod prokázat?
Myslím si, že se to děje pou-

ze minimálně. Určitou kon-
trolu, zda člověk nehraje s po-
mocí počítače, zajišťují již sa-
motné platformy, na nichž se
on-line turnaje hrají. Ty auto-
maticky vyhodnocují tahy
hráče, a pokud podle jejich
výpočtu dojde k tomu, že ně-
kdo hraje nad svoji výkon-

nost, tak ho označí. Na dru-
hou stranu tohle se však
může stát také při živém tur-
naji – existuje případ, kdy byl
šachový velmistr přistižen v
průběhu zápasu na toaletě,
kde měl v chytrém telefonu
svoji partii.

Zmínil jste vašeho devítile-
tého syna. V jakém věku
dát dítě na šachy?
Na to nelze jednoznačně

odpovědět – záleží na vyspě-
losti dítěte. Myslím však, že
nejdříve ve čtyřech letech.
Trénink takto malých dětí
probíhá velmi specificky, ne-
boť neudrží pozornost. Já při-
hlásil oba syny na šachy
ve čtyřech letech.

Předpokládám, že horní
hranice neexistuje.
Přesně tak, začít lze v kaž-

dém věku. Asi před třemi
roky mě například oslovil je-
den primář z Ústřední vojen-
ské nemocnice, že sice šachy
moc neumí, ale že by je rád
hrál. Obstojně se je v oddílu
naučil, a i když dnes již sou-
těžně nehraje, může se stále
měřit s leckterým šachistou.

Mohou k vám přivést rodi-
če dítě jen na zkoušku?

Ano, pokud má dítě zájem
chodit na šachy, může přijít
na několik tréninků a až ná-
sledně se rozmyslet, zda se
chce stát členemoddílu. Rodi-
če opravdu malých dětí mo-
hou být též u tréninku
přítomni.

Kolik takových oddílů
nyní v hlavnímměstě
funguje?
V Praze je zhruba třicet ša-

chových oddílů, z nich ale
jen třetina se zabývá i výcho-
voumládeže.

Vy jste ve stejném oddílu
v polovině osmdesátých
let se závodním šachem za-
čínal. Změnila se od té
doby nějak zásadně přípra-
va mládeže?
De facto se toho moc ne-

změnilo. Vždy museli existo-
vat nadšenci, kteří se ve svém
volném čase věnovali tréno-
vání a organizování šachů. Ke
hře stále stačí stejné figurky,
šachovnice a hodiny. Určitý
posun – zejména v individuál-
ní přípravě – však samozřej-
mě přinesly počítače.

Jak probíhá šachový
trénink těch nejmladších
hráčů?

Vždy samozřejmě záleží
na věku konkrétního dítěte
a na úrovni šachisty. S výjim-
kou opravdu malých dětí je
trénink totožný s tréninkem
dospělých. U těch nejmen-
ších je ho nutné pojmout for-
mou hry.

Jak jsou na tom české
děti ve srovnání
se zahraničím?
Dobře, dokonce máme je-

denáctiletého hráče, který je
mezi vrstevníky nejlepší
na světě.

Ptám se i proto, že
v mnoha zemích jsou
šachy součástí školní
výuky. U nás ale ne.
Ano, povinným předmě-

tem jsou šachy asi ve třiceti
zemích. V Česku sice ne,
nicméně již několik let exis-
tuje projekt Šachy do škol, je-
hož cílem je zavedení našeho
sportu do vyučování. Šachy
formou hry rozvíjejí mentál-
ní schopnosti dětí, jejich
osobnost i dovednosti. Nicmé-
ně já osobně nejsem zastán-
cem povinné výuky. Šachy
jsou přece jen stále hra, která
má přinášet radost, a ne stres
z toho, zda se ji naučím, či ni-
koli. LIH

Více informací na stránkách oddílu skoaza.cz Pražský advokát a šachista Richard Cuřín 2x ARCHIV R. C.

Kdy dát dítě na šachy?
Klidně už ve čtyřech letech
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Neo, Will Smith
i Matt Damon.
Soupisku největ-
ších kasovních
průšvihů za rok
2021 přináší deník
Metro.

V kinosálech se moc neohřá-
ly a prodělaly jejich tvůrcům
desítky a stovkymilionů dola-
rů. Řeč je o kasovních propa-
dácích, kterých bylo v loň-
ském roce požehnaně. Neby-
lo to jen kvůli covidu a s ním
spojenému strachu z nákazy
v sálech, jejich zavření či bo-
hapusté lenosti. Některým
studiím se jednoduše nevy-
platilo nasazovat jejich filmy
zároveň do kin i na vlastní
streamovací platformy.

TheMatrix
Resurrections
Pro mnoho milovníků fil-

mu obecně jde o největší zkla-
mání letošního roku, pro stu-
dioWarner Bros. tržební prů-
švih velký jako vrata od stodo-
ly. Tak se hovoří o čtyřce Ma-
trixu, která dorazila do kin
den před loňským Štědrým
dnem.
Důvod, proč film s rozpoč-

tem 190 milionů utržil v ki-
nech po celém světě pouze
něco přes stovku, je nasnadě.
Návrat Nea a Trinity po skoro
dvaceti letech mladé lidi jed-
noduše nezajímal. A většina
staré gardy se buďto dozvědě-
la o rozporuplných kvalitách
snímku předem, nebo se
na něj raději mrkla doma
na platformě HBO Max. Zde
měl totiž snímek souběžnou
premiéru.

Sebevražedný oddíl
Když se režisér komiksové-

ho béčka Sebevražedný oddíl
James Gunn dozvěděl, že
jeho akční oddychovka nepů-
jde začátkem srpna exkluziv-
ně do kin, ale objeví se, po-
dobně jako Matrix, zároveň
na HBOMax, rval si prý vlasy.

Film si na sebe sotva vydě-
lal ale i proto, že jej studio pří-
liš nepropagovalo. Roli se-
hrál také chaos. Ani fandové
do poslední chvíle nevěděli,
zda snímek, kterému před-
cházela verze od Davida Aye-
ra z roku 2016, je regulérním
pokračováním, remakem, či
takzvaným rebootem. Jedna
z postav – Peacemaker v podá-
ní Johna Ceny – se nicméně
již brzy dočká premiéry.
Bude seriál také trpět nezá-
jmem diváků?

Poslední souboj
V říjnu vtrhl do kin mistr

žánru Ridley Scott a jeho kri-

tiky oceňované drama Posled-
ní souboj. Na stomilionové
osudové střetnutí Matta Da-
mona a Adama Drivera si
do kin našla cestu sotva třeti-
na diváků potřebných pro to,
aby se alespoň pokryl rozpo-
čet. Pustit film do kin v říjnu
byla podle mnohých sebe-
vražda. Kina tehdy ovládal Ja-
mes Bond s Venomem.
Studio Disney pak film, kte-

rý podědilo od před časem
koupeného studia Fox, řádně
nepropagovalo.

Král Richard: Zrození
šampionek
Dalším propadákem je hol-

lywoodský doják, ve kterém
hraje Will Smith postavu Ri-
charda Williamse, trenéra
a otce světově proslulých te-
nistek Venus a Sereny. Ten
má ve filmu podle skutečných
událostí geniální plán, jak do-
stat své dcery z ulic Compto-
nu v americké Kalifornii
na světovou tenisovou scénu.
Snímek se líbil kritice, u di-

váků ale nehezky propadl

a nevydělal si ani polovičku
ze sedmdesátimilionového
rozpočtu. Doby, kdy lidé cho-
dili do kin na cokoli, kde hra-
je jejich oblíbená hvězda,
jsou totiž nenávratně pryč.
Těžká látka od návštěvy ki-
nosálů kupu lidí odradila.
A ta zbylá se na film většinou
opět raději koukla doma
na malé obrazovce.

Reminiscence
Film Reminiscence údajně

prodělal skoro padesát milio-

nů dolarů. Sci-fi romantický
thriller s Hughem Jackma-
nem v hlavní roli loni v srpnu
do kin diváky nepřitáhl.
Snímek režisérky Lisy Joyo-

vé, zodpovědné třeba za seriá-
lový Westworld, se podobně
jako jiné snímky nedočkal
řádné propagace. V České re-
publice byly jeho tržby trist-
ní také proto, že byl brzy díky
pirátům k dispozici ke staže-
ní zdarma. Opět šlo totiž
o souběžnou premiéru s plat-
formou HBOMax.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Pečující balzám je ideální pro namáhané nohy.
Díky své textuře se hodí i na relaxační masáže.
S obsahem bambuckého másla
a za studena lisovaným avokádovým
a jojobovým olejem.

Pro lepší svět.

SPOLEČNĚ

Hledáme 30 trvale
udržitelných projektů,

které společně podpoříme.

Nominujte právě teď své
srdcové zelené projekty.

Více na dm-spolecne.cz

Přihlaste do 28. 02.
své návrhy projektů

Balea
Feel Well
balzám na nohy
100 ml

3790
DLOUHODOBÁCENA

od 08.07.2021 37,90Kč

Kč

VEGAN

Neo nebyl pro diváky napočtvrté dost atraktivní. WARNER BROS.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Propadl i Will Smith jako otec sester Williamsových. VERTICAL ENT.

Kam s Hollandem

Zapeklitá situace loni nastala
také kolem knižní adaptace
Chaos. Snímek měl stát až
125 milionů dolarů, nevydě-
lal ani třicet.

● Režisér Doug Liman a herci
Tom Holland, Daisy Ridleyo-
vá a Mads Mikkelsen byli
zdánlivě zárukou úspěchu.
Příběh odehrávající se v roce
2257 na kolonizované
planetě Nový svět přesto
propadl.

● Říká se, že vznik snímku pro-
vázely potíže, přepisovačky
scénáře, nehody na place
a následné odkládání
premiéry z roku na rok.

● Studio Lionsgate pořídilo
práva na knižní Chaos Wal-
king trilogii před deseti lety.
Samotné natáčení začalo
v roce 2017. Studio pak
po odkladech snímek nasadi-
lo do kin v březnu loňského
roku. Jak jistě tušíte, lock-
down moc lidem neumožnil,
aby vyráželi do kina.

inzerce

Takhle ne. Bijáky, které propadly
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„Dneska
spíš na

palandě ty!“
ZDENĚK STEHNO

Facebook

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. opak „koupit“
2. hotely

na kolech
3. jm. herce

Brouska
4. tajenka
5. majitel

kouzelné
lampy

6. utiskovatelé

Počasí
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zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Cestománie
16.35 Příběhy slavných...

Martin Štěpánek
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Špunti na cestě (2/13)
21.05 13. komnataMilana

Peroutky
21.35 Všechnopárty
22.30 Profesionálové
23.25 Kriminalista V
00.25 AZ-kvíz
00.50 Toulavá kamera
01.20 Objektiv
01.50 Banánové rybičky
02.20 Dobré ráno

16.00 Tajemství nacistů (1/6)
16.50 Divočina bez hranic (2)
17.20 Normandie, zeměhojnosti
18.15 Heydrich – konečné

řešení (20/44)
18.45 Tanky v pekle bojů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Muž z Ria

Komedie (Fr./It., 1964)
22.00 Pýcha a vášeň

Dobrodružný film (USA, 1957)
00.10 Kilo Dva Bravo

Válečný film (VB, 2014)
01.55 Závislost
02.50 Pomoz si sám
03.15 Příběhy železné opony
03.30 Sabotáž

16.00 KriminálkaMiami VII (1)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Na lovu
18.30 Ulice (4185)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Lovec: Zimní válka

Fantasy (USA/Čína, 2016)
22.30 John Carter:

Mezi dvěma světy
Fantasy (USA, 2012)

00.50 KriminálkaMiami VI (21)
Krimiseriál (USA, 2007)

01.45 KriminálkaMiami VII (1)
02.30 Krok za krokemV (17)
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením

omezeným (74)

16.55 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
21.55 DREAM TEAM –Mistři

dílny
23.25 Ano, šéfe!
00.40 Policie v akci
01.30 Námořní vyšetřovací

služba (21)
Jeden, nebo druhý. Krimiseriál
(USA, 2003)

02.15 Jake a Tlusťoch V (16)
Dojde k jistým změnám. Krimi-
seriál (USA, 1987-1992)

03.05 Policie Hamburk X (21)
03.50 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 FLASHBACK
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
15.30 ZONY UČÍ SKOKY
15.35 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů dle diváka Óčka
19.50 Óčko hity

Klipy nonstop
22.00 Party ride
1.00 Óčko hity

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -24,6 °C (1799) 13,3 °C (1993) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

3/7 °C 2/6 °C 1/5 °C 3/7 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy



INZERCE



www.metro.cz SERVIS pátek 14. ledna 2022 16

Jana Květoňová
Že mě dostane i přes
veškerá očkování

a opatrnost.
DEKÁDA

Řešení sudoku

PŘEDSEVZETÍ
S koncem starého roku jsem se jal bilancovat. Nejsem sice
žádný nostalgik, skládat jednou začas účty ale může velmi
prospět.
Takže… Vyrazil jsem kdysi kajakem do Hamburku. Po Labi
jsem dopádloval až do Míšně. Mise nesplněna. Pak jsem si zlo-
mil nohu a posléze jsem zahájil operaci O berlích do Berlína.
Málem se to podařilo. K Brandenburské bráně mě nakonec do-
vezlo berlingo. Mise nesplněna, zato ten kari wurst byl vyni-
kající! Poté jsme sehnali Leninovy saně a odjeli jsme s parťá-
kem starýmmoskvičem do Moskvy. Zůstali jsme viset na hra-
nici. Další meta v nedohlednu.
A pak přišel cíl nejvyšší. Evropská velehora Mont Blanc.
Vrchol byl na dosah, skončili jsme vyčerpaní 500 výškových

metrů pod ním. Tehdy se
nám to málem podařilo,
přesto zůstává výprava
v kolonce nesplněno.
Ale přišel rok 2022! Rok
zlomu! Mám chuť, ener-
gii, sílu i odhodlání!
A spoustu nápadů. Takže
se vrátím ke starým res-

tům a konečně je dokončím! Kvůli geopolitické situaci vymě-
nímmoskviče za starého fiátka a naberu směr Vatikán! Jak já
se těším na Svatou stolici! A poté oprášíme výpravu na Mont
Blanc. A já vám garantuji, že tentokrát na vrcholu opravdu za-
řvu do úplně celé Evropy naše rádiové heslo: Tak to mám
ráááád!
Může mi to překazit pouze jediná věc na světě. A tou je nová
rozhlasová varianta koronaviru s názvem omikrofon. A kdy-
by se náhodou moje projekty znovu nevydařily, tak se vlastně
nic neděje.
On totiž přijde další nový rok a s ním plno zajímavých předse-
vzetí.

Martin Ponikelský
Promoření a klidné,
snad již tradiční
Velikonoce.

Renee König
Jak rychle

přichází, tak
rychle i odejde.

Co očekáváte od omikronu?

Anketa

Povýšené jednání
pana Farského
Poslanec jistě není auto-
mat na hlasování. Ale to,
co předvedl poslanec Far-
ský, je naprosto nepřijatel-
né. Jestli si takto předsta-
vuje naplnění mandátu
poslance, tak je mně jeho
voličů líto. To, že tuto sku-
tečnost věděl (studium
v USA) dávno před volba-
mi, je evidentní. Jako na-
prosto pokrytecké vní-
mám nejenom vyjádření
předsedy STAN, ale přede-
vším premiéra Fialy.
Prostě: Občany a voliči už
jsem zvolen, tak neotra-
vujte s nějakým plněním
mandátu. Já jedu studovat
do USA a poslancovat
budu na dálku. I voliči
STAN jsou nejspíš zaskoče-
ni arogancí a povýšeným
jednáním Farského.
Prostě polobozi a nadlidé.
V žádném zaměstnání by
takové jednání nebylo
možné.

PAVEL DLOUHÝ, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. Zítra a v neděli Divadlo S+H hraje představení Pohádky pro Hurvínka

Které město brázdí tahle kanárkově zbarvená tramvaj?
Odpověď naleznete na konci. Předtím dejme slovo
@czech_doprava: „Máme tu kachnu na lince 4, která přijíždí
do zastávky Bory a poté pokračuje dále směr Košutka.“
#292 #plzen #4 #slovany #fotograf #vikend #sidliste #Bory

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

ZUŘIVÝ REPORTÉR

ALEŠ RŮŽIČKA
VYSÍLÁ KAŽDÉ VŠEDNÍ RÁNO
NA RÁDIU IMPULS

Citát

Kvůli situaci ve světě
vyměním moskviče
za fiátka a naberu
směr Vatikán.
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Po nás potopa. To
je uvažování, kte-
ré patří hluboko
dominulého stole-
tí.Odpovědnost
firem za to, co po
nich zbude a jak
umožní i dalším ge-
neracím zdravě fun-
govat, se naopak
výrazně zvyšuje.

Velké firmy si uvědomují svo-
ji roli, kterou v rámci udrži-
telného rozvoje hrají, a stano-
vují si dokonce vlastní mety
nad rámec odpovědných cílů
určených Evropskou komisí.
Firmy prochází obrovskou
transformací svých interních
procesů, samy si měří uhlíko-
vou stopu, zabývají se nefi-
nančním reportingem a sou-

středí se i na sociální udržitel-
nost, další konkrétní kroky
ale očekávají od státu.
Národní plán obnovy byl

schválen a Česká republika
z něj již začíná čerpat finanč-
ní prostředky. Plán obnovy
ale řeší pouze přidělování
prostředků, nikoli konkrétní
opatření, přesné postupy či
metodiku. Firmy tak stále po-
strádají přesné vodítko,
na jaké aktivity tyto prostřed-
ky mohou čerpat a urychlit
tak zelenou tranzici, tedy
změnu. Zelená transformace
má již širokou podporu veřej-
nosti, alespoň co se týče obno-
vitelných zdrojů, šetrného ze-
mědělství a budování pasiv-
ních či nízkoenergetických
domů.

Češi hledí hlavně
k velkým firmám
Největší aktivitu v naplňo-

vání zelených cílů ale Češi
očekávají právě od velkých fi-
rem. Tyto informace vyplynu-

ly z diskuse zástupců z ban-
kovního sektoru, služeb a en-
vironmentálních expertů,
kteří se sešli u dalšího kulaté-
ho stolu v rámci seriálu Odpo-
vědné Česko pořádaného Byz-
nysempro společnost, největ-
ší aliancí firem prosazujících
odpovědný a udržitelný pří-
stup v podnikání u nás.

Klíč v ruce drží banky
Naše největší tuzemské

banky spolu s dalšími nadná-
rodními společnostmi zele-
nou tranzici dlouhodobě ak-
tivně podporují. Postupně se
odklání od financování uhel-
ných firem, a to navzdory své-
mu ušlému zisku. Banky jsou
v této problematice velmi na-
před a snaží se vlastními sila-
mi vyvíjet své standardy, stan-
dardy napříč ekonomikou
ale chybí. Cíle v uhlíkové ne-
utralitě jsou sice stanoveny,
chybí zde však regulace, kte-
rá by v této oblasti poskytla
nástroje, a to především ma-

lým firmám. Ty jsou totiž
v rámci oživování ekonomi-
ky a zelené transformace
zvláště zranitelné. Nemají
prostředky animotivaci se to-
muto tématu věnovat, s ohle-
dem na to, že neexistují plat-
né vyhlášky. I přes tyto obtíže
se velké firmy a nadnárodní
korporace své role zhostily
velmi dobře. Navzdory chao-
su dokázaly promítnout zele-
né plány do svých cílů udrži-
telného rozvoje nebo vytvo-
řit strategie úplně nové.
„Banky hrají nezastupitel-

nou roli v zelené transforma-
ci a přechodu na nízkouhlíko-
vý obchodní model. Změna
vyžaduje investice, řadu no-
vých činností a vůli, což
máme,“ uvádí Jitka Haubová,
členka představenstva a pro-
vozní ředitelka z Komerční
banky.
„Firmy mají v oblasti zele-

né tranzice klíčovou úlohu.
Nejenže jsou organizované
a implementují vlastní strate-

gie nad rámec odpovědných
cílů 2030, ale převzali ve spo-
lečnosti i rolimotivační a edu-
kační. Bez podpory od státu
se ale neobejdou,“ vysvětluje
Daniela Němcová, ředitelka
Byznysu pro společnost, nej-
větší aliance prosazující odpo-
vědný a udržitelný přístup
v podnikání u nás. MET

Finanční sektor se teď soustředí
na přechod světa k „zelené“

Odpovědné firmy 2021

Byznys pro společnost vyhlási-
la na sklonku loňského roku
ty subjekty, které si odpověd-
nost vetkly do podnikání.

● Mezi oceněnými byl napří-
klad projekt Pyrekolu. Jedná
se o chemickou recyklaci
odpadních plastů, například
na palivo.

● Do odpovědnosti se zahrnu-
je také vstřícnost firem vůči
ženám.
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Národní dres
na olympijských
hrách oblékne také
hokejista Červenka.

V předběžné nominaci čes-
kých hokejistů na únorové
olympijské hry v Pekingu je
i útočník Roman Červenka
ze švýcarského celku Rapper-
swil-Jona, který se vrací do re-
prezentace po téměř čtyřech
letech od světového šampioná-
tu v roce 2018. Šestatřicetiletý
mistr světa z roku 2010 se
představí pod pěti kruhy po-
čtvrté v kariéře. Generálníma-
nažer Petr Nedvěd zařadil
do týmu kouče Filipa Pešána
také dva vítěze Stanleyova po-
háru – centra Davida Krejčího
z Olomouce a dalšího útoční-
ka Michaela Frolíka z Lau-
sanne. Konečná nominace
bude uzavřena 24. ledna.

Ve čtyřiadvacetičlennémká-
dru je dvanáct zástupců Konti-
nentální ligy, čtyři hráči jsou
z české extraligy a Švýcarska,

tři ze Švédska a jeden z Fin-
ska. Jedno místo si Nedvěd
s Pešánem nechali volné.

Krejčího, který triumfoval
v NHL v roce 2011 s Bosto-

nem, čeká třetí olympiáda.
Majitel prstenu za vítězství ve
Stanleyově poháru z roku
2013 s Chicagem Frolík se zú-
častní podruhé. Zkušenosti
z OH mají také gólman Patrik
Bartošák z Chabarovsku,
obránci Vojtěch Mozík s Libo-
rem Šulákem z Vladivostoku a
Tomáš Kundrátek z Třince
a útočníci Jan Kovář z Zugu,

Michal Řepík ze Sparty a To-
máš Zohorna z Oskarshamnu,
kteří byli před čtyřmi roky v ji-
hokorejském Pchjongčchan-
gu.

První velká mezinárodní
akce v kariéře čeká obránce
Ronalda Knota z Nižněkam-
sku a útočníka Lukáše Sedlá-
ka z Čeljabinsku. Na loňském
mistrovství světa se pod Pešá-

nem představili brankáři
Šimon Hrubec z Omsku a Ro-
man Will z Čeljabinsku, zadá-
ci David Sklenička z Jokeritu
Helsinky a Lukáš Klok z Nižně-
kamsku i útočníci Jan Kovář,
Tomáš Zohorna, Radan Lenc
z Chabarovsku, Jiří Smejkal
z Pelicans Lahti, Matěj Strán-
ský z Davosu a Michael Špa-
ček z Frölundy. ČTK

Jednadvacet hokejistek,
které se v listopadu podílely
na historickém postupu ženské
reprezentace na olympijské
hry, zařadil trenér Tomáš Paci-
na do finální nominace na úno-
rový turnaj v Pekingu.

● Do kádru se nevešly bronzová
olympijská medailistka v rych-
lobruslení Karolína Erbanová
a Andrea Trnková, místo kte-
rých se do týmu vracejí Tereza
Vanišová a Michaela Pejzlová.
Vanišová nehrála kvůli trestu
na klubové úrovni, Pejzlová
byla zraněná.

● „Byla to dlouhá, dlouhá, dlou-
há cesta pro Českou republiku
a pro český ženský hokej se
na olympiádu dostat. A pro
holky taky. Cesta, která začína-
la v malých klubech v Česku,
a cesty šly většinou přes Ame-
riku, Švédsko, Finsko, kde hol-
ky hrály a uplatňovaly se
ve světovém hokeji. Až jsme
se konečně na olympiádu do-
stali, z čehož máme obrov-
skou radost,“ řekl Pacina a do-
dal, že si uvědomuje, že řada
hokejistek je nyní smutná, že
se do výběru nedostala.

Březinová je ve finále
Krasobruslařka Eliška Březinová (na snímku) je po osob-
ním rekordu 59,62 bodu po krátkém programu na mis-
trovství Evropy v Tallinu třináctá. Postoupila tak do vol-
ných jízd, ve kterých se zítra rozhodne o medailistkách.
Vede Ruska Kamila Valijevová, jež jako první žena v histo-
rii překonala hranici 90 bodů, získala 90,45. Druhá je s od-
stupem 14 bodů Belgičanka Loena Hendrickxová, třetí
další Ruska Alexandra Trusovová (75,13 bodu). IBE

Biatlonista Adam Václavík
skončil 34. ve sprintu Světo-
vého poháru v německém
Ruhpoldingu a jako jediný
z Čechů bodoval. Francouz
Quentin Fillon Maillet si čtvr-
tou výhrou v sezoně upevnil
vedení v celkovém hodnoce-
ní. Do nedělního stíhacího zá-
vodu s Václavíkem postoupil
už jen dvaačtyřicátý Michal

Krčmář. Mikuláš Karlík skon-
čil sedmdesátý a Jakub Štvr-
tecký po čtyřech chybách
vstoje na 78. místě. Sedma-
dvacetietý Václavík musel na
trestné kolo jednou po polož-
ce vstoje. Čtyřiatřicátá příčka
je jeho nejlepším umístěním
v olympijské sezoně. Lépe do-
padl mezi elitou naposledy
v listopadu 2019. ČTK

O Djokovičovi se
rozhodne dnes
Srbský tenista Novak Djo-
kovič by se měl v úvod-
ním kole Australian Open
utkat s krajanem Miomi-
rem Kecmanovičem, stále
ale není jisté, zda bude
první grandslam sezony
v Melbourne hrát. Ministr
pro imigraci Alex Hawke
se dosud nevyjádřil,
jestli obhájci titulu pone-
chá vízum, které první
hráč světa získal na zákla-
dě výjimky z povinného
očkování. Podle deníku
The Age by měl rozhod-
nout dnes.

USK v karanténě
Basketbalisté USK Praha
museli kvůli koronaviru
do karantény a jejich nej-
bližší dva zápasy byly od-
loženy. Svěřenci Joshe Kin-
ga měli zítra doma s Olo-
mouckem zakončit zá-
kladní část ligy. Podle plá-
nu nesehrají ani úvodní
utkání v nadstavbové sku-
pině A1, která zatím neby-
la rozlosována. Náhradní
termíny duelů zatím ne-
jsou známy.

Málem odstoupil
Motocyklista Martin Mi-
chek přišel v předposled-

ní 11. etapě Rallye Dakar
o šanci na dobrý výsledek.
Jezdec týmu Orion Moto
Racing Group poškodil
v průběhu 345 kilometrů
dlouhé rychlostní zkouš-
ky ráfek motocyklu a hro-
zilo mu i odstoupení.
Díky pomoci soupeřů na-
konec dokončil etapu
s více než čtyřhodinovou
ztrátou a propadl se
na průběžnou 37. příčku.
Pro čtvrté místo mezi ka-
miony si dojel Martin Ma-
cík a je sedmý. Automobi-
lový jezdec Martin Prokop
skončil dvacátý, Zdeněk
Tůma drží mezi čtyřkolká-
ři průběžnou čtvrtou
pozici. ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990.
734843403244624

Služby - nabídka
• Převedu záznamy ze starých
videokazet na flešku nebo
DVD, levně. Tel. 777554484. 244701

Kdy?

V olympijském turnaji bude
Česká republika hrát ve skupi-
ně B společně s Ruskem, Švý-
carskem a Dánskem.

● Program zahájí ve středu
9. února v National Indoor
Stadium zápasem s Dán-
skem (14.10). V pátek 11.
února se utkají se Švýcar-
skem (9.40). V sobotu 12.
února zakončí zápasy ve sku-
pině s Ruskem (14.10).

● Od úterý 15. února budou
probíhat souboje play-off.

PROFIMEDIA
Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1 Václavík. Byl 34.

Hokejisty – poprvé pod pěti kruhy

Citát

Nominace určitě ještě
není konečná a osob-
ně si myslím, že se
bude – i s ohledem
na současnou situaci
ve světě – ještě drama-
ticky měnit. Pracujeme
s celou řadou dalších
jmen.
FILIP PEŠÁN, REPREZENTAČNÍ TRENÉR

Krátce

V nominaci do Pekingu je
mistr světa i vítězové NHL


